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Pijanista i korepetitor Miroslav Cupara je u svom 
malom ali zanimljivom delu objavljenom pod 
naslovom Balet i ja u nekoliko slika, koje prati CD 
s muzikom Ballet Class for left hand and three kiss-
es, naslikao duhovito, emotivno, po malo ironično i 
cinično svoje korepetitorsko iskustvo. 
Kao insajder u umetničkoj igri objašnjava lično 
sagledavanje suštine muzike, baleta, baletske ko-
repeticije, sve začinjeno anegdotama i događajima 
iz ličnog života.
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Rukopisi se ne vraćaju, redakcija zadržava pravo skraćivanja teksta

Pravo umetničko 

ostvarenje je

simbioza

poetske mašte 

koreografa i 

pesme bez  reči 

igračeve intuicije.

To je nesumnjiv dar 

preplitanja realnog 

i irealnog

u moć kojim se 

pripitomljavaju

različitosti.

ŠTA ĆE BITI S BALETOM U SRBIJI?

Povodom alarmantno loše situacije i neadekvatnog tretmana baletske umetnosti Udruženje baletskih umetnika Srbije je svim nadležnim institucijama i medijima poslalo javno saopštenje s molbom da se 
konačno donesu rešenja koja bi doprinela opstanku profesije i baletske umetnosti u našoj zemlji.

Dok se bližimo proslavi sto godina postojanja baletske umetnosti na srpskoj kulturnoj sceni, umesto da osmišljavamo programe kojima ovaj veliki i značajan jubilej treba proslaviti, s velikom zabrinutošću i strepnjom 
gledamo trenutnu situaciju u našoj profesiji. Naime, aktuelna zabrana zapošljavanja u javnom sektoru i pravne regulative odlaska u penziju pogubne su za baletske ansamble u našoj zemlji. U pozorištima koja 
zapošljavaju igrače, a to su Narodno pozorište u Beogradu, Srpsko narodno pozorište i Pozorište na Terazijama čiji ansambli u zbiru ne prelaze brojku od 200 ljudi,  situacija je jako nepovoljna i preti da dođe do kolapsa.

Udruženje baletskih umetnika Srbije apeluje na nadležne institucije da se konačno iznađu adekvatna rešenja, koja su s obzirom na mali broj ljudi kojih se tiču moguća bez ikakvih posledica za državni sistem, a za 
ovu profesiju neophodna i od izuzetne važnosti, kako bismo očuvali baletsku umetnost u Srbiji. Molimo Vladu Republike Srbije, Ministarstvo finansija i Ministarstvo rada da pomognu Ministarstvu kulture i ustanovama 
kulture da se problemi baletske profesije reše.

Neadekvatna zakonska rešenja za odlazak igrača u penziju su akumulirala problem koji je zabrana zapošljavanja u javnom sektoru dodatno produbila. Bezmalo čitavu deceniju u nazad  pozorišta ne zapošljavaju, već 
honorarno angažuju mlade baletske umetnike kako bi uopšte mogla da izvode repertoar i dela poput Labudovog jezera, Uspavane lepotice, Žizele i sl. Paralelno sa tim sistematizacije radnih mesta u ustanovama kulture 
usled racionalizacije javnog sektora urađene su krajnje nepovoljno  i nanele su dodatnu, veliku štetu sektorima Baleta, a samim tim i igračima.

Honorarno angažovanim baletskim umetnicima ugovori pod kojima su angažovani nisu adekvatni, a nisu ni u skladu sa Zakonom. Oni obavljaju pun obim posla, isti su im zadaci i zahtevi kao i njihovim kolegama koje 
su u stalnom radnom odnosu. Uskraćena su im prava koja proizilaze iz Zakona o radu, ne priznaje im se beneficirani radni staž (koji je obezbeđen za ovu profesiju), imaju diskontinuitet u zdravstvenom i penzionom 
osiguranju (usled toga što im se u toku letnjih meseci, mimo pozorišne sezone, ugovori prekidaju). Ovakav decenijski tretman krajnje nehumano onemogućava između ostalog odlazak na trudničko bolovanje, uskraćuje 
im lečenja neophodna usled čestih povreda, koje su sastavni deo ove profesije, a primanja im nisu jednaka kao stalno zaposlenim kolegama. Ovakvim daljim postupanjem stvoriće se još veći problemi. Ili će se gener-
acije umetnika, nakon deceniju i po provedenu u pozorištu naći na ulici i u potrazi za novom profesijom u srednjim godinama ili će, ako i dočekaju da zasnuju stalni radni odnos u pozorištu, oni biti prepreka da nove 
generacije dođu, jer neće moći da ispune uslove za odlazak u penziju, kao posledica trenutnog stanja. Takođe, ovakvo stanje je veoma nepopularno i dovodi do toga da generacije mladih i perspektivnih umetnika nakon 
školovanja napuštaju zemlju svesni da ovde neće dočekati svoje prilike.

Udruženje baletskih umetnika Srbije moli sve nadležne institucije, da višegodišnji apeli konačno dobiju odjek. Ovo je tema o kojoj se često priča do te mere da je postala opšte mesto, a svi dosadašnji napori baletskih 
delatnika da se situacija reši nisu naišli na rezultate već na pasivnost nadležnih i ignorisanje našeg gorućeg problema. Da ova tema ne bude prepreka i faktor koji koči razvoj cele profesije, apelujemo ponovo, jer ovakva 
situacija nije održiva i dovešće do spontanog gašenja i nestanka baletske umetnosti u Srbiji.
 
Tekst Udruženja baletskih umetnika Srbije navodimo u celini.
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KAO I SVAKE GODINE...

Godišnji koncert Baletske škole u Novom Sadu, održan je 27. februara ove godine na sceni Jovan Đorđević 
Srpskog narodnog pozorišta. 
Prvi deo pod nazivom Čarobna prodavnica igračaka na muziku Otorina Respigija bila je osveženje. I Najmlađi 
polaznici Škole i oni stariji polaznici Baletske škole skladno su se uklopili u priču i to je bila parada koja 
je trajala dvadeset minuta u kojoj su defilovali simpatične mačke, pudlice, pahuljice, nastavnice, lutkice, 
babuške i Kozake. 
Solo deonica, poput tarantele i uloga Snežne kraljice izvedene su jasno i čisto. Po nešto drugačije od 
uobičajenog, očigledna brojnost najmlađih polaznika Baletske škole, naročito dečaka dokazuje da i te kako 
ima interesovanja za baletsku umetnost. Posle tog dela, maštovitih i kreativnih koreografija oslonjenih na 
klasiku, učenici srednje škole odseka za savremenu igru interesantno i dopadljivo izveli su koreografiju na 
muziku Volfganga Amadeusa Mocarta. Prvi deo koncerta završen je duetom i varijacijama iz baleta Korsar, u 
izvođenju maturanata srednje škole odseka za klasičan balet.
U drugom delu koncerta, u dobrom tempu, ređale su se numere iz klasičnog repertoara u koje su uključene 
do sada retko izvođene varijacije. I učenici odseka za narodnu igu su imali šta da pokažu. Izbor muzike, lepih 
kostima i predanih đaka koji uživaju u svojim ulogama, doprineli su da publika bude zadovoljna. 
Problemi, kojih je tokom priprema bilo prevaziđeni su na vreme, a nastup novosadskih učenika i trud njihovih 
pedagoga, zaslužuju čestitke. Koncert je rezultat velikog zalaganja i zajedničke saradnje svih u školi. U tom 
procesu svi su podjednako važni bez obzira na kojim se mestima nalaze. 
Srpsko narodno pozorište, kao domaćin koncerta s pravom može da očekuje da u redove svog baletskog an-
sambla dođu školovani igrači koji će naći svoje mesto u baletskom repertoaru. 
Dobra vremenska ravnoteža pri izboru programa, uvežbanost i nove ideje učinili su da koncert dobije celinu 
nalik na pozorišnu predstavu.

P.S. Naredne 2018. godine, navršava se sedamdeset godina od osnivanja ove umetničke škole, pripreme oko 
jubileja treba početi već od danas. 

KO JE MARIA KOLIOPOULOU?

U Institutu za umetničku igru od 6. do 17. marta Marija Koliopoulou održaće seriju predavanja.
Osnivač i koreograf Proxsima plesne kompanije koja je nastala 1996. godine na Laban Konzervatori-
jumu za muziku i ples u Londonu kao grupa  koreografa i igrača, ujedinjenih u istraživanju razlišitih 
oblika umetničke igre, dopuštajući pri tom svim učesnicima ličnu slobodu pri radu na projektima. 
Jedan od osnovnih ciljeva ove kompanije je ostvarivanje univerzalne komunikacije umetnika 
različitih pravaca prilikom ostvarivanja novih produkcija. Tokom dvadesetogodišnjeg neprekidnog 
rada prikazano je više od trideset raznih plesnih predstava, video produkcija i instalacija u bezbroj 
zemalja. Kompanija 2001. godine postaje međunarodna jer u nju stupa veliki broj umetnika iz 
različitih zemalja i različitog porekla. 
Koreografije Marije Koliopoulou prikazane su s vidnim uspehom na mnogobrojnim prestižnim svets-
kim festivalima; od 2005. godine ona sarađuje s Danskim insitutom za igru kao koreograf; s Onazis 
kulturnim centrom sarađuje kao pedagog savremene igre, s naročitim naglaskom na delatnost s 
osobama s posebnim potrebama. 
Član je Grčke plesne mreže preko koje se povezuju igrači i podjednako podržavaju profesionalni i 
neprofesionalni igrači. Njena disertacija Razvoj umetničkih veština i sposobnosti u umetničkoj igri 
objavljena je u knjizi Culture and Art – Sevene Essays on Dance, Atina 2000.
Proxsima kompaniju podržavaju Ministarstvo kulture Grčke, Video Dance, Austrijska ambasade, 
Grčki Nacionalni centar za teatar i ples.

U SUSRET XIV BFI
U Ateljeu 212 31. marta biće svetska premijera komada (drame, tragedije, komedije?) pod nazivom Dobri 
pasoši, loši pasoši reditelja i koreografa Helene Valdman za koju se kaže da je najintrigantnije ime berlinske 
umetničke scene. 
Tema aktuelna i tugaljiva: veza između nacionalnih granica i čežnje za nedostupnim prostorima. Dve grupa-
cije ljudi svedenih na pojmove dobrih i loših pasoša, odvojenih živim zidom, životom su suprostavljene jedna 
drugoj: dobri pasoši obezbeđuju slobodu kretanja, loši su čuvari nepodobnih, dozvoljavajući im kretanje 
samo u sopstvenom krugu.
Reditelj i koreograf Helena Valdman postavila je svoje delo za savremene igrače i trupu novog cirkusa, na 
tromeđi između pozorišta, igre i socioloških istraživanja bavi se pojmom pograničnog iskustva koje je retko 
kad pozitivno.

JEDINA A NAGRAĐENA
Malina Stanojković jedina predstavnica Srbije na takmičenju Hľadáme mladú nádej baletu koje je održano 
od 13 do 16. februara u Liptovský Hrádok u Slovačkoj, osvojila je Specijalnu nagradu za najbolje izvedenu 
klasičnu varijaciju.
Malina Stanojković je učenica četvrtog razreda srednje baletske škole Lujo Davičo u Beogradu, izvela je 
varijaciju iz baleta Pahita i savremenu koreografiju Isidore Stanišić Suknja, pod mentorstvom Lidije Pavlović 
balerine Narodnog pozorišta i pedagoga savremene igre.
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DRAMATURG: DA ili NE?

Baleti se ne postavljaju, baleti se stvaraju, kažu da su to poslednje reči mitskog igrača Vaclava Fomiča Njižinskog, pre 
nego što je zauvek zaronio u neslućene tajne okeana tišine.
Da. Sve velike, nezaboravne balete klasičnog repertaoara, stvarali su majstori imaginacije i igračke veštine. 
No, ove reči najviše priliče današnjim delima umetničkog plesa odnosno sinergije koja proističe iz ideje, znanja, umeća, 
pre svega talenta između koreografa i igrača. 
A dramaturg? Gde je u toj međusobno neraskidivoj vezi njegovo mesto?
Da li je on onaj treći koji u skladnu vezu dvoje, unosi smutnju, remeti ustaljeni ritam?
Ne. Dramaturg je ono treće oko koje vidi bolje jer nije omeđano sopstvenom maštom. 
Dramaturg je dragoceni savetnik, dragoceni čistač od izlišnog, iako često veoma zavodljivog viška.
On je onaj dragoceni treći u Svetom trojstvu ideja (koreograf), ostvarenje (igrač) i povezivanje u čvrstu zajednicu igrom 
otelotvorene ideje (dramaturg).
Šta je dramaturgija uopšte, a šta je ili bi trebalo da bude plesna dramaturgija? Treba poći od zajedničkih dodira između 
govornog i plesnog teatra, a naročito od njihovih razlika. Osnovna razlika je njihov istrument izražavanja: izgovorena 
reč prema plesom dočaranoj ideji neke reče. U stvari, u igri naročito savremenoj skoro uvek se polazi od sasvim novih 
pokreta ili kombinacija pokreta, ne od zapisa ili muzičkih partitura kao kod klasičnog baleta, i zato su koreografije 
savremenih plesnih komada ugrožene od zaborava, odnosno čuvaju se isključivo u pmaćenju. Još je Žan Žak Nover* u 
svom delu Pisma za igru i balet (1760. Letters sur la d’anse et sur ballets) između ostalog naglasio nasušnu potrebu i 
značaj dramaturgije u nastajanju smislenog plesnog dela. 
Praktične potrebe za pojavu plesnog dramaturga u procesu nastajanja plesnog komada je neophodnost ustanovljavanja 
prakse analize oblika plesnog pokreta, plesne kompozicije, estetske osnove pojedinih plesnih vrsta a pre svega strukture 
plesne predstave. 
Rad, odnosno obaveza plesnog dramaturga je kao i kod pozorišnog dramaturga da pomogne pri struktuiranju plesnog 
materijala koji je u stvaralačkoj uzajamnosti s igračima ostvario koreograf (ova saradnja između igrača savremene igre 
i koreografa za razliku od saradnje koreografa i igrača u klasičnom baletu u kome pokret od A do Š određuje koreograf) 
jedna je od najbitnijih karakteristika savremenog plesa. 
Plesni dramaturg je saradnik koreografa i ravnopravan član tima koji stvara plesnu predstavu, neophodan je da bude 
vičan analitičkom razumevanju i shvatanju, opisivanju i procenjivanju izvođačkog nivoa plesa; uspostavljanju veze s 
drugim umetničkim oblicima; sarađuje s izvođačkim timom pri odabiru pokreta; sardržajnom sažimanju ili širenju situ-
acije; naglašavanju kontrasta, sve do, ako se ukaže potreba dogradnje teme novim značenjima zajedno s koreografom 
i plesačima. 
A šta je ples? To je našin ljudskog izražavanja pokretom. Od uobičajenog, svakodnevnog kretanja razlikuje ga svesno 
oblikovanje misli u pokret u prostoru i vremenu. Plesni pokret je transformacija namenskih pokreta u apstraktan, idi-
omatski, i dostiže simboličko značenje. Plesni stvaralac, koreograf, transponujući ideju o ideji u sofisticirane oblike 
u nastajanju i nestajanju, stvara delo koje može naravno, ukoliko je iskreno, da deluje na gledaoca (što i jeste cilj) 
snažnim emotivnim uticajem. 
Savremeni, takozvani nereprezntativni ples poznat kao i apstraktan ples, za razliku od reprezentativnog (klasičan balet) 
koji se oslanja na priču, a koreograf sledi libreto i muziku, i ako ne sledi priču već ideju podstaknutu nekim dru-
gim umetničkim delom ili prosto idejom ideje, zgusnutom emocijom, izvođačkom perfekcijom, originalnom simfoni-
jom pokreta, lepotom, dramatičnošću iskaza komunicira s gledaocima, ne samo dozvoljavajući im već i sugerišući i 
podstičući ih na mnoga, različita shvatanja poruka ili značenja plesa. To nikako ne znači da nereprezentativni ples ne 
sadrži organizacioni princip čak i ako ne iskazuje priču kao priču. Ipak osnovna linija ideje trebalo bi da bude jasna i 
prepoznatljiva kao rezultat jasne vizije koju želi koreograf da plesom da izrazi. 
Kada se koreograf izražava čistim oblicima pokreta, onim kojim ne prikazuju očigledno, ne sme da izgubi iz vida suštinu, 
koja je u biti reminiscencija stvarnog kretanja živih bića, prirode i kosmosa i ima sopstvenu dramaturgiju ritmički pre-
pletenu dinamikom kvaliteta. Plesni pokret može sam po sebi da bude tvorac izraza, u kom slučaju koreograf i drama-
turg moraju da obezbede uslove za njegovo isticanje.
Ritam je osnova igre, bez njega nema plesa, bez njega kao ni bez kretanja nema života: sve se ritmički kreće i okreće 
u mikrokosmosu i makrokosmosu. Sve je kretanje, sve je ples. Ali, struktura pokreta bez ritma je monotona. Dramaturg 
ima zadatak da kao posmatrač s ostojanja pomogne koreografu i igračima da sakupljanjem delova svesno i smisaono 
oblikuju celinu, odnosno iskažu plesnu misao. 
Dramaturški koncept je cilj smišljenog scenskog izvođenja a dramaturg je izvršilac tog zadatka. Odnos plesnog drama-
turga i koreografa u suštini je saradnički jer združeno rade na konačnom uobličavanju koreografske ideje. Dramaturg 
gleda na celinu, a koreografova pažnja je usmeren ka svakom pojedinom detalju. Saradnja dramaturga i koreografa 
počiva na interakciji dva načina gledanja što doprinosi uspešnom dijalogu, u stvari uspešnom ostvarivanju zajedničkog 
cilja. 

Ne postoji precizna granica između ove dve delatnosti jer dramaturgija je neodvojiva od koreografije. Kada koreograf 
priprema koncept novog dela, sarađuje s dramaturgom pri njegovoj razradi pri čemu njihove različite perspektive do-
prinose celovitom nastanku predstave. 
Obe ove funkcije često su sjedinjenje u istoj osobi: koreograf - dramaturg, što je dosadašnja praksa pokazala kao de-
lotvoreno.

tekst oslonjen na prevoda sa slovenačkog M. T. Đorđevića, Dramaturgija u plesu, Neja Kos: objavljeno u TKH, Časopis za 
teoriju izvođačkih umetnosti broj 3, april 2002. 

*Neverre Jean Georges (1727-1810.) francuski igrač, koreograf i teoretičar igre. Prvi uveo dramsku radnju i pantomimu 
u balet. U ovom delu jednom od najznačajnijih za budući razvoj umetničke igre zalaže se za stvaranje baletskih dela 
na zakonima dramaturgije.

ĐORĐU PAVLOVIĆU VUKOVA NAGRADA

Među dobitnicima ove nagrade za 2016. godinu koju dodljuje Kulturno prosvetna zajednica 
Srbije za izuzetan doprinos razvoju kulture u Republici Srbiji i sve srpskom kulturnom prosto-
ru, je i dirigent Đorđe Pavlović čija je višegodišnja muzička delatnost obeležila taj umetnički 
segment rada Narodnog pozorišta, kao dirigent najpoznatijih dela klasičnog baleta, Uspava-
na lepotica, Labudovo jezero, Krcko Oraščić… a naročito doprinela dostojnom čuvanju naše 
muzičke tradicije, kao dugogodišnji dirigent omladinskog orkestra Borislav Pašćan neguje 
uspomenu na osnivača Borislava Pašćana, i širi ugled našeg muzičkog podmlatka ne samo kod 
nas već i u svetu na mnogobrojnim gostovanjima. 

VOL. 2 na XXXIII...
Na poziv 33. Internacionalnog festivala Sarajevska zima 2017. 22. februara u SARTRU-u (Sa-
rajevski ratni teatar) predstavili su se Igor Kirov koreograf iz Makedonije i koreograf Alek-
sandar Ilić iz Srbije u saradnji s Nataliom Iwaniec koreografi iz i Poljske delom Balkan Dance 
project Vol. 2.
Balkan Dance project su pre tri godine osnovali Igor Kirov iz Makedonije, Mojca Majcen 
baletska umetnica iz Slovenije, kojima se pridružio Aleksandar Ilić prvi solista i koreograf 
baleta Narodnog pozorišta u Beogradu, da bi zbližili umetnike s prostora nekadašnje Jugo-
slavije i Balkanskog regiona uz svesrdnu podršku Festivala Velenje na čelu s direktorkom 
Barabarom Pokorny.
U prvom delu večeri izveden je plesni komad The Cube Untold u koreografiji i scenografiji 
Igora Kirova.
U predstavi se igrom postavlja pitanje ko smo, gde smo, zašto smo tu... da zaronimo u 
skriveni deo sebe, da pronađemo tajnu... mi koji imamo hrabrosti da pitamo.
Drugi deo večeri je posvećen plesnoj poemi Posle Soneta po motivima Sonetnog venca 
slovenačkog pesnika France Prešerna, u kome kroz celo delo provejava suštinska bit života: 
želja, čežnja, osujećenost, ljubav, ljubav kao večita kategorija prema ženi prema otažbini, 
a iznad svega prema slobodi... U koreografiji Aleksandra Ilića i Natalie Iwaniec, po libretu 
Teodore Sujić. 
U oba ova komada učestvuje pet istih igrača koji sjedinjeni s entuzijazmo ovaploćuju misa-
onost igre, utiskujući svojim talentom snažan pečat ostvarenoj ideji: Mojca Majce (Slo-
venija); Ema Janković (Hrvatska); Branko Mitrović (Bosna i Hercegovina); Luka Živković i 
Jakša Filipovac (Srbija).
Posle velikog uspeha koji je bio potvrđen toplim prijemom i frenetičnim aplauzom u Sara-
jevu ekipa Vol. 2 nastavlja svoju misiju zbližavanja hodočašćem po prostoru nekadašnje 
zajedničke otadžbine. Sledeća izvođenje biće u 9. marta Velenje; 10. marta Krško; 21. juna 
Maribor a 28. jula Šibenik...

VIVA LA VIDA!
Plesni projekat Balkan Dance project Vol. 2 u koreografijama Aleksandra Ilića prvog soliste i ko-
reografa Narodnog pozorišta u Beogradu u saradnji s Nataliom Iwaniec (Poljska) i internacionalnog 
igrača i koreografa Igora Kirova (Makedonija) pozvan je da gostuje na Međunarodnom festivalu 
savremene igre u Meksiku (The International Contemporary Dance Festival of Mexico City), ove 
godine.
Balkan Dance Project je međunarodni plesni projekat u kome učestvuju uspešni mladi koreografi 
i igrači i stvaraoci iz Slovenije, Srbije, Makedonije, Hrvatske i BiH. Osnovali  su ga 2015. godine 
koreograf i igrač Igor Kirov (Makedonija) i Mojca Majcen balerina (Slovenija), kojima se pridružio 
Aleksandar Ilić (Srbija).
Misija ovog projekta je da se kroz individualne priče istražuje zajedničko iskustvo Balkana.
Svako od njih kroz svoju ličnu estetiku tumači stečeno životno iskustvo.
Balkan Dance project čine dva dela Posle soneta po motivima Sonetnog venca slovenačkog pesnika 
France Prešerna u koreografiji Aleksandra Ilića uz saradnju Natalie Iwaniec, i Cube Untold u ko-
reografiji i scenografiji Igora Kirova. 
U oba dela učestvuju isti igrači: Mojca Majcen (Slovenija), Ema Janković (Hrvatska), Branko 
Mitrović (Bosna i Hercegovina), Luka Živković i Jakša Filipovac (Srbija).
Vol 2. je premijerno izveden na Velikoj sceni Madlenianum opere i teatra (Srbija) 8. oktobra prošle 
godine.
Pokrenuti ciljem pod nazivom Balkan Dance Project učesnici su svako prema svom afinite-
tu, shvatanju i emocijama naslikali portret vremena sadašnjeg proizašlog iz vremena prošlog 
anticipirajući vreme buduće, kao zbir tri suštinska činioca opstanka na zemlji.
Koprodukcijski projekat između Madlenianum opere i teatra i Festivala Velenje ima misiju 
zbližavnja, povezivanja i kulturne razmene umetnika, razvoj moderne, savremene igre, predstav-
ljanje plesnih produkcija u manjim mestima i podsticanje obrazovanja i osvajanja nove mlade 
publike. 
Što politika razdvaja umetnost spaja.

                                                                                                                                                                
Iako veoma mladi stekli ste osobeno mesto među našim doajenima 
fotografije, svojim iskrenim, jasnim, romantičnim ali ne sentimental-
nim rukopisom. Kod koga i gde ste učili zanat?
J.J: Imala sam neverovatnu sreću da na svom početku upoznam sjajnog 
umetničkog fotografa i divnog čoveka Aleksandra Radoša od koga sam 
puno naučila. Dao mi je beskrajnu slobodu, nikad me nije omeđavao 
nekim pravilima, puštao me je i gledao u kom pravcu ću otići. Na-
jbitnije što sam naučila od njega je da stvaram sopstvenim bićem, DA 
PRIČAM, DA DAJEM, A NE DA OČEKUJEM. Da ne razmišljam o nagradama, 
takmičenjima, nego da svim srcem živim svoju umetnost, a ostalo će 
doći samo po sebi kad za to dođe vreme. Beskrajno sam mu zahvalna 
na tome.
Zanat bez talenta je samo umeće a ne umetnost. Ko je u Vama prvi 
naslutio talenat?
J.J: Ljudi oko mene. Uopšte nisam bila svesna, samo sam stvarala, a 
prepoznavanje je došlo samo po sebi. Imala sam uz sebe divnu osobu 
koja me je ubedila da verujem u ono čime se bavim, poverovala sam i 
nisam odustala, pa se ukazala sreća da rastem uz BITEF festival i tako 
polako formirala svoju estetiku.
Vaša kamera bezpogovorno sledi ples Vaših misli, oka i smisla za 
detalj. Slažete li se da svetlost i senka mogu iscrtati sva ljudska 
osećanja, od smeha, humora, radosti, sarkazma do očajanja i nade?
J.J: Slažem se. Sve to i više od toga. Zato volim fotografiju. Predstavlja 
sve ono u nama i što je oko nas. Na žalost kod nas se sve manje na takav način koristi fotografija i njena snaga je 
zamenjena komercijalnom upotrebom. 
Vaše fotografije nastavljaju da igraju s baletskim umetnicima, igračima Kola, Bitef Dance kompanije… s 
gospođama Plesnog teatra gospođe… čuvajući ne samo kolorit originala nego i ritam pokreta. Kako to uspevate?
J.J: Prvenstveno je bitna prisutnost onda i inspiracija kako u timu s kojim radim tako i inspiracija umetnika s kojim 
sarađujem. Možda je najbolji primer za to saradnja s Nacionalnim Ansamblom Kolo. Da direktor ansambla Kolo, 
Vladimir Dekić nema tu neverovatnu viziju i pokretačku energiju verovatno ne bih mogla nikada toliko dugo da 
fotografišem nacionalnu igru. Njegova profesionalnost i vera u moj rad, dale su veliki rezultat i sjajne fotografije 
koje nisu samo mojom zaslugom. Dao mi je beskrajnu slobodu u stvaranju i time pokrenuo lavinu inspiracije s An-
samblom Kolo. Posle dve godine rada i dalje imam tremu pred koncert kao na početku, radujem se novim stvaran-
jima daljem istraživanju, šta još može da se dobije od te vrste pokreta od izvrsnih igrača… Mi imamo tim koji me 
pokreće i kada se umorim uvek me podigne. Za mene je to inspiracija.
Vaša pobednička fotografija na ovom prestižnom Međunarodnom konkursu predstavlja čudesnu riznicu misli, 
osećanja, filozofije, sete, usamljenosti i ohrabrujuće nade i jedinstvene lepote. Kako ste uspeli da uhvatite 
svetlost nade i ljubavi i nežnog zajedništva u tom bespuću mnogoljudne otuđenosti?
J.J: Fotografija je zabeležena u Puli na koncertu Massive Attack prošle godine. Nemam baš neku definiciju 
objašnjenja, to je bio trenutak koji ne mogu da objasnim. Pravo mesto, pravo vreme, i veština brzog beleženja. 
Kada radiš u pozorištu kao fotograf jednostavno se naučiš brzom reagovanju, jer nema puno vremena za čekanje. 
Niko neće zbog tebe da ponovi celu predstavu. Naučiš da budeš lovac.
Neki predpostavljaju crno belu fotografiju kolorističnoj, navodeći da je teže u njoj ostvariti atmosferu ili bolje 
karakter bilo figure ili nekog objekta, dok boja pruža bezbroj mogućnosti da mimikrijom atraktivnosti pokrije 
nedorečenost. Šta mislite o tome?
J.J: Smatram da je tu autorov rukopis najbitniji. Autor zna šta je najbolje i tom svojom odlukom delo čini jasnim 
ma kojom tehnikom radio. Individualnost je bitna, ostati dosledan svom rukopisu, nepravdajući se zbog čega smo  
nešto uradili na ovaj ili onaj način. Jednostavno smo tako uradili ili odlučili. Kreiranje individualnosti i formiranje 
autorskog rukopisa smanjiće i taj osećaj konkurencije. Dat nam je dar stvarnja ne za takmičenje i sputavanje, nego 
za deljenje i širenje. Formiranjem autorskog rukopisa imate mogućnost izbora i da vas odaberu za projekte koje 
možeš najbolje da uradiš, a ne da od tebe traže izraz koji nisi u mogućnosti da daš. Nismo program za instaliranje. 
Mislim da su to jako bitne stvari.
Šta planirate za budućnost; čemu se nadate; šta želite?
J.J: Ne volim puno da planiram... više puštam stvari i sledim ih. Za sada znam da imam jedan plan, da ne odusta-
nem, a želela bih da istrčim svoj ultra maraton u budućnosti.
Ko ste Vi?
J.J: Sljemenašica i maratonac u pokušaju. Za to je potrebno:
Ljubav: da ne misliš da je trener lud čovek i da ga slediš s puno ljubavi i volje iako znaš da je lud. Ja ga volim svim 
srcem i kada plačem na stazi.
Drugarstvo: da izađeš po kiši i snegu sa svim ostalim ludacima napolje, da trčite zajedno i da se osećate kao da je  
baš to najlepši dan. 
Prijateljstvo: da veruješ u sve njih kada ti kažu da možeš, a ti znaš da ne možeš.

Tako je isto s fotografijom i s mojim bićem. Sve je to jedno!

JELENA JANKOVIĆ
Intervju

Jelena Janković majstor umetničke fotografije na nedavno održanom konkursu Balkan Photo 
Award koji se svake godine održava u okviru Balkan Photo festival ovenčana je lovorovim vencem 
trijumfa: nagradu joj je jednoglasno dodelio Međunarodni dvanaestočlani žiri kao ukupnom po-
bedniku konkursa i pobedniku kategorije Svakodnevni život za fotografiju Selfi kultura.

Kao prvo, ponovo čestitamo veoma ponosni što ste saradnik Steparta od njegovog početka. 
Tada ste bili fotograf Bitef teatra i još tada skrenuli pažnju na neuobičajen ugao beleženja 
trenutaka igre. Kada ste se zaljubili u taj oblik umetnosti?
J.J: Hvala. Ovom prilikom moram da kažem da je fotografija trenutno u užem izboru na takmičenju 
Sony World Photography Awards i čekamo dalje rezultate. Ušla je u užu selekciju od ukupno 
105,692,00 prijavljenih fotografija iz 182 zemlje. Kao što nagrađena fotografija otkriva jedan ludi 
moment beleženja stvarnosti, tako je i moje zaljubljivanje nastalo upravo u to. Fotografija mi je 
dala mogućnost da kroz kadar pričam, prenosim i delim umetnost, kako svoju, tako i umetnost 
igrača, glumaca, teatra, umetnost življenja…
Da li je to bio coup de fudre, svesna odluka ili intuicija?
J.J: To je bila svesna i luda odluka koju sam donela u 24. godini. Završila sam fakultet koji nema 
veze s fotografijom, primila diplomu i odlučila da se time neću baviti. Ušla sam u kuću i rekla 
roditeljima da ću svoj put nastaviti kao fotograf. Naravno mislili su da sam poludela . Nisam imal 
dobar aparat, kompjuter, programe za rad… Ništa, samo volju za učenjem i radom… Ponekad se 
pokajem zbog te odluke, ali već sutra kad se probudim imam novu ideju za stvaranje. Bavljenje 
umetničkom fotografijom u Srbiji ravno je samoubistvu. Zakoni o autorskim pravima ne postoje, 
rad ne možeš da naplatiš, ne možeš da ga zaštitiš… a Srbija ima toliko mnogo talentovanih koji 
na žalost jedva čekaju priliku da odu iz države koja ne pruža mogućnost izbora. Umetnost je 
zamenio kič. 
Hvatati igru svetlosti liči na hvatanje leptira. Leptir živi jedan dan, zrak svetlost jedan časak. 
Odraz leptira ako ga ne zarobi crtež svetlošću gubi se zauvek. Poimate li kolikom moći vla-
date? 
J.J: Ne baš. Verovatno kada postanem svesna, magija će nestati. Volim i poštujem igru, snagu 
igrača, discipline kojom žive. Od prvog dana kada sam počela da fotografišem osećala sam da sam 
tu zbog njih a ne radi sebe. Čar je u međusobnom deljenju koje osećam radeći pokret. 
Fotografisati čine dve grčke reči koje opredeljuju suštinu te umetnosti: foto=svetlost, 
grafos=pisati, crtati, znači ukrotiti zauvek igru svetlosti i senke, čuvajući sećanje na ono čega 
više nema. Možete li da odslikate svoj stvaralački credo?
J.J: Slobodno stvaranje bez kalkulacija. To je neprekidna i teška borba, ali istinita. Umetnik nije 
neko ko je inspirisan već neko ko je sposoban da inspiriše druge. 


